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امام علي)ع(:

قربانگاه عقل ها، غالباً در پرتو 
طمع هاست. 

)محاضرات ج1، ص152( پوئم سمفوني »اروند« رونمايي شد
پوئم سمفوني »اروند« با آهنگسازي اميرحسين سميعي 
در قالب پنج قطعه، تصويري موسيقايي از جانفشاني هاي 
رزمن�دگان و غواصان دوران دفاع مقدس رونمايي ش�د. 
در مراس��م رونماي��ي از پوئم س��مفوني »ارون��د« مصطفي 
محدثي خراساني، ش��اعر پروژه مذكور در مورد خلق اين اثر 
توضیحاتي ارائه كرد و گف��ت: اروند يكي از مراكز ثقل و نقطه 
اتصال بسیاري از شكوهمندي  هاي حماسه  دفاع مقدس بود 
و در همه ابعادش موقعیت خاصي داش��ت كه لازم بود از اين 
منظر با زبان شعر و موسیقي بخشي از اين عظمت ها بیان شود. 
در اين راه فكر تولید اين اثر موس��یقايي به ذهن امیرحسین 
سمیعي رسید و پس از اينكه اشعاري در اين چارچوب تولید 

شد، كار ادامه تداوم يافت. 
.........................................................................................................

اعلام جزئياتي از فصل جديد »خندوانه«
فصل تازه »خندوانه« از 1۷آبان  ماه در ش�بكه نسيم روي 

آنتن مي رود. 
صفحه رس��مي »خندوان��ه« ب��ا اطلاعی��ه اي از پیش تولید 
س��ري هش��تم اين برنامه تلويزيوني خبر داده و اعلام كرده 
است: »پیش تولید سري هش��تم اين برنامه با رعايت تمامي 
پروتكل هاي بهداشتي مربوط به كرونا، به تازگي شروع شده و 

قرار است اين برنامه به زودي پخش شود.«
درباره جزئیات فصل جديد »خندوانه« اعلام ش��ده است: در 
فصل هشتم »خندوانه« علاوه بر آيتم هاي ثابت و پرطرفدار، 
آيتم هاي جديدي طراحي شده تا تماش��اگران اين برنامه را 
س��رگرم كند. همچنین درباره زمان پخش فصل جديد اين 
برنامه عنوان شده است: »خندوانه« هشتم، از ساعت23روز 1۷ 
آبان و در چهار شب متوالي، از دوشنبه تا پنج شنبه در شبكه 
نسیم مهمان خانه هاي شماست. اين برنامه در ساعت هاي 4 

بامداد، 11 و 1۷روز بعد تكرار مي شود. 
.........................................................................................................

 نشست مديران ادوار 
انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس

ب�ا حض�ور رئي�س بني�اد فرهنگ�ي رواي�ت فت�ح 
نشس�ت صميم�ي مدي�ران ادوار گذش�ته انجم�ن 
انق�اب و دف�اع مق�دس برگ�زار ش�د.  س�ينماي 
به گزارش »ج��وان« به نقل از روابط عموم��ي بنیاد فرهنگي 
روايت فتح، مديران ادوار گذش��ته انجمن سینماي انقلاب و 
دفاع مقدس با حضور در اين انجمن ضمن قدرداني از زحمات 
مرحوم حبیب الله كاسه ساز در دوران مسئولیتش بر انجمن، 
با ارائه نظرات و پیشنهادات براي سیدمحمد حسیني، مدير 
جديد گروه فیلم سريال روايت فتح و انجمن سینماي انقلاب 
و دفاع مقدس آرزوي توفیق در انج��ام مأموريت ها و اعتلاي 

روزافزون اين انجمن باسابقه در سینماي ايران كردند. 
.........................................................................................................

 تحقير دريايي امريكا 
در ديوارنگاره ميدان ولي عصر)عج(

ديوارنگاره »دو پاي ديگر قرض كنيد« همزمان با پاس�خ 
قاطع س�پاه پاس�داران به دس�ت يازي ني�روي )دزدان( 
دريايي ارتش تروريستي امريكا صبح ديروز رونمايي شد. 
همزمان با پاسخ قاطع سپاه پاس��داران به دست يازي نیروي 
)دزدان( دريايي ارتش تروريس��تي امريكا، بام��داد ديروز از 
ديوارن��گاره جديد می��دان ولي عصر)عج( با ش��عار »دو پاي 
ديگر قرض كنید« رونمايي ش��د. در توضی��ح اين ديوارنگاره 
كه محص��ول خانه طراحان انقلاب اس��لامي اس��ت، يكي از 
فرمايش��ات مقام معظم رهبري اضافه ش��ده اس��ت: »اينكه 
]امام[ فرمود هرچه فرياد داريد، بر س��ر امريكا بزنید، پشتش 
يك منطق محكم وجود دارد. آن منطق اين اس��ت كه اساس 
سیاست امريكا بر افزون طلبي و دست اندازي است. ايده و شعار 
ديوارنگاره بر عهده پويا سرابي بوده است و طراحي گرافیك آن 

را محمد تقي پور و محمد شكیبا انجام داده اند.

نويد پارسا     ديده بان

   مصطفي شاه كرمي
ش�اعران زيادي در حوزه مضامين ضداستكباري مي توان نام برد كه 
آثاري را در اين زمينه و در قالب هاي متنوع شعري سروده اند، اما هيچ 
كدام مانند ترانه »مرگ بر امريكا« محمدمهدي س�يار به خوانندگي 
حامد زماني م�ورد تحس�ين و تمجيد رهب�ر انقاب ق�رار نگرفت؛ 
اثري كه هم س�طح ترانه »امريكا امريكا، ننگ ب�ه نيرنگ تو« حميد 
سبزواري به خوانندگي اسفنديار قره باغي در ذهن جامعه ماندگار شد. 
سرودن اشعار ضدامريكايي پس از پیروزي انقلاب اسلامي در كشورمان 
به عنوان يكي از محورهاي مهم فكري شعرا مورد توجه قرار گرفته است. 
با توجه به س��ابقه اي كه در اين زمینه وجود دارد، مرحوم  قیصر امین پور 
جزو نخستین كساني بود كه شعار »مرگ بر امريكا« را در اشعارش به كار 
برد؛ »برخیز تا نماز بخوانیم، جاي نماز عش��ق همین جاست، وقت نماز 
»مرگ بر امريكا«ست، پاداش اين نماز كم از آن نیست« بعدها اين مسیر 
با سرودن اشعاري از سوي حمید سبزواري، شفیعي كدكني و سیدحسن 
حسیني و ديگر شعرا ادامه پیدا كرد تا جايي كه امروز شعراي جواني مثل 
محمدمهدي سیار و میلاد عرفانپور علم سرودن اشعار ضدامريكايي را در 
دس��ت گرفته اند. ترانه ضدامريكايي »مرگ بر امريكا« كه از سروده هاي 
محمدمهدي سیار است، هش��ت س��ال پیش و در روز 13 آبان ماه سال 
92 همزمان با گرامیداش��ت سالروز تسخیر لانه جاسوس��ي امريكا و روز 
دانش آموز توسط حامد زماني اجرا شد كه با استقبال وسیع مردم و واكنش 

عصبي برخي شبكه هاي ماهواره اي و رسانه هاي غربي مواجه شد. 
    ترانه 500هزار توماني

در آستانه هش��تمین سالگرد انتش��ار اين ترانه محمدمهدي سیار، شاعر 
و سراينده شعر آن با انتش��ار متني در صفحه شخصي اش نوشت: »امروز 
درست هشت سال از انتشار قطعه مرگ بر امريكا مي گذرد. شعري نیمايي 
از من كه با نبوغ آهنگسازي و اجراي حامد زماني به اثري متفاوت تبديل 
ش��د و بازتاب هاي ملي و جهاني ف��راوان يافت. تلويزي��ون صداي امريكا 
)voa( شنیدن آن را حرام شرعي و خلاف فتاواي مراجع تقلید درباره 
موسیقي اعلام كرد! چندين تن از مراجع و علما از جمله رهبر انقلاب از آن 
تقدير كردند. فیگارو گزارش مفصل خود درباره رابطه ايران و امريكا را با 
مصاحبه اي با من و اشاره به اين شعر آغاز كرد. بازخواني ها و نماهنگ هاي 
فراواني از اين قطعه ساخته شد و امروز هم لابد بارها از رسانه ملي خواهید 
ش��نید. تهیه كننده كار »مؤسس��ه راه« بود و 500هزار تومان براي شعر 
پرداخت كردند كه البته آن زمان مبلغ بدي نبود... بگذريم كه مي شنیدم 

مي گويند فلاني 400میلیون تومان براي اين شعر گرفته!«

    عصبانيت رسانه هاي ضدايراني
انتش��ار اين ترانه ضدامريكايي در فضاي مجازي و قبل از برگزاري مراسم 
روز استكبارستیزي در 13آبان سال92 كه با اقبال بالاي مردم و مخاطبان 
مواجه شده بود، واكنش تند و عصبي رس��انه هاي ماهواره اي و غربي را در 
پي داشت. يك نشريه داخلي فقط يك روز بعد از برپايي مراسم بزرگداشت 
تسخیر لانه جاسوسي امريكا توسط دانشجويان پیرو خط امام)ره( با انتشار 
گزارش��ي در مورد انعكاس بین المللي اين ترانه و موضع گیري رسانه هاي 
ضدايراني نوش��ت: »ترانه »مرگ بر امريكا« با صداي حامد زماني و ش��عر 
محمدمهدي سیار بعد از گذشت تنها سه روز از انتشار در فضاي مجازي، 
با استقبال گسترده اي از سوي كاربران مواجه شد، به طوري كه اين ترانه 
در زماني اندك در صد ها سايت و وبلاگ بازتاب يافت. همچنین بسیاري از 
جوانان در وبلاگ ها و صفحات شخصي خود در اينترنت به تحسین اين اثر 
هنري پرداختند اما بازتاب ترانه »مرگ بر امريكا« از داخل كشور فراتر رفته 
و واكنش هايي را از سوي رسانه هاي غربي در پي داشت. آسوشیتدپرس و 
صداي امريكا از جمله رسانه هايي هستند كه اخباري را درباره اين ترانه روي 
خروجي خود قرار داده اند. اين دو رسانه، به طور تلويحي نسبت به خلق اين 
آثار ابراز نارضايتي و اين حركت را تلاش تندرو ها براي افزايش خشم عمومي 

علیه امريكا معرفي كردند.«
اين اتفاق نش��ان داد ترانه »مرگ بر امريكا« محمدمهدي سیار توانسته 
است خودش را به عنوان نظیر قابل اعتنايي براي ترانه معروف ضدامريكايي 
»امريكا، امريكا ننگ به نیرنگ تو« حمید سبزواري كه با صداي اسفنديار 
قره باغي براي همه مردم به خصوص دانش آموزان و دانش��جويان به يك 

نوستالژي تبديل شده بود، معرفي كند. 
    تحسين رهبري 

انعكاس اين ترانه در داخل كشورمان به دلیل تقدير و تحسین عالي رتبه ترين 
شخص نظام از محتواي آن شكل و ش��مايل ويژه اي به خود گرفت. اسفند 
ماه سال 1393 و يك سال پس از انتشار اين ترانه حامد زماني در اختتامیه 
»جايزه بزرگ مرگ بر امريكا« در اين رابطه گفته بود: »چندي پیش خدمت 
مقام معظم رهبري حضور يافتم، ايشان به بنده لطف داشتند و بنده را مورد 
تفقد قرار دادند. مقام معظم رهبري در اين دي��دار راجع به ترانه »مرگ بر 
امريكا« فرمودند كه ترانه مرگ بر امريكاي ش��ما، مرگ بر امريكاي س��ال 
92 بود، ش��نیدم كه به اين كار زياد حمله كردند، بگذار حمله بكنند كه اگر 
حمله نمي كردند بايد عزا مي گرفتید، شما هم دلسرد نشويد و يكي ديگر هم 
بسازيد. در آن جلسه، دوستان خدمت حضرت آقا گفتند كه آقاي زماني تنها 
هستند و نیاز به حمايت دارند و من همان  جا عرض كردم كه خدا را شكر اين 

قضیه دارد هدايت مي شود.«
    خودت را فدا كردي!

محمدمهدي سیار، شاعر اين ترانه ضدامريكايي درباره دلايل سرودن اين 
مي گويد: »پنج سال ذهن من درگیر اين بود كه چرا بعد از »امريكا امريكا، 
ننگ به نیرنگ تو« هیچ ترانه ديگري براي اين موضوع سروده نشده است 
و حتي قريب چهار سال من با شاعران ترانه سرا در اين باره صحبت كردم 
كه شعري در اين باره بسرايند. با وجود اينكه كشور ما بیشترين ضربه را از 
امريكا خورده است اما ترانه اي به جز همان ترانه ننگ به نیرنگ تو، سروده 
نش��ده بود، بنابراين من خود را مكلف كردم اين شعر را بسرايم، در حالي 
كه ادبیات ضدامريكايي در دنیا بسیار گس��ترده بوده و داراي طرفداران 

زيادي است.«
اين شاعر جوان و انقلابي كش��ورمان درباره مخالفت هاي برخي از مديران 
آن ايام حوزه ش��عر و موسیقي صدا و س��یما در حمايت از ساخت اين اثر و 
ترانه »گزينه هاي روي میز« خاطر نشان مي كند: »يكي از اعضاي رده بالاي 
شوراهاي موسیقي صدا و سیما به من گفت، تو خودت را فدا كردي! با اين 
كارها، ديگر به تو اجازه كار نمي دهند. ديگر صدا و س��یما به تو كار نخواهد 
س��پرد و خیلي ها به تو كار س��فارش نخواهند داد. جالب تر آن است كه در 
ماجراي ساخته ش��دن »گزينه هاي روي میز« به حامد زماني گفته بودند 
»اين دوئل با امريكاس��ت. ما زير بار اين دوئل نمي روي��م«! ما اين خط را با 
كمك دفتر موسیقي ]جبهه فرهنگي انقلاب )در افتتاحیه( جشنواره[ عمار 
شكستیم. اين كار در مراسم افتتاحیه توسط آقاي زماني اجرا شد و سیما هم 
پخش كرد و بعد به خاطر استقبال مردم بارها پخش شد و آقايان هم ديدند 

كه آسمان به زمین نیامد.«

 ترانه »مرگ بر امريكا« 
از تحسين رهبري تا ترس مديران فرهنگي ديروز!

شاعران پيشكسوت حميد سبزواري، شفيعي كدكني، سيدحسن حسيني و افشين عاء اشعاري 
ضدامريكايي سروده اند و در ميان شاعران نسل نو محمدمهدي سيار و مياد عرفانپور طبع آزمايي كرده اند

     سینما     گفت وگو

رضا توكلي در گفت وگو با »جوان«: 

سريال ها را نمی توان با ديدگاه 2 دهه قبل ساخت
تلويزي�ون روزبه روز رقباي بيش�تري براي خ�ود مي بيند  
و روزب�ه روز كارش ب�راي رقاب�ت س�خت تر مي ش�ود.

رضا توكلي، بازيگر باسابقه تلويزيون با بیان اين مطلب به »جوان« 
گفت: اعتبار تلويزيون براي همه عوامل مهم است و بخش عمده 
آنها كه به همكاري در تولید س��ريال ها و برنامه هاي تلويزيون 
مي پردازند، دوس��ت دارند ماحصل كار بهترين شكل را داشته 
باش��د  ، پس بايد حمايت لازم از ايده ها و طرح هاي بكر صورت 
گیرد. بازيگر س��ريال هاي »فاصله ها« و »دارا و ندار« ادامه داد: 
تلويزيون روزبه روز رقباي بیشتري براي خود مي بیند  و روزبه روز 
كارش براي رقابت سخت تر مي شود. زماني بود كه دي وي دي 
فیلم هاي خارجي با زيرنويس فارسي، رقیب سريال ها بود و حالا 

از در و ديوار محصول سرگرم كننده مي بارد. 
الان به غیر از داخل و سريال هاي شبكه خانگي و پلت فرم هايي كه 
همه جور فیلم و سريال خارجي را به صورت دوبله ارائه مي دهند، 
با انبوهي از محتواي سرگرم كننده در شبكه هاي اجتماعي هم 
مواجهیم و در عین حال كلي شبكه  ماهواره اي داريم كه در حال 
پخش سريال و فیلم براي مخاطبان فارسي زبان هستند. معلوم 

است كه با ابزار دو دهه قبل نمي شود امروز رقابت كرد. 
توكل��ي عنوان ك��رد: تلويزيون باي��د س��ريال ها و برنامه هايي 
بسازد كه قابلیت رقابت با محصولات روز را داشته باشند و اين 
مسئله محقق نمي ش��ود، مگر با بها دادن به طرح و برنامه هاي 
جديد. آقايان از كمبود طرح جديد ننالند، چون كم نیس��تند 

پیشكسوتاني كه طرح مي دهند ولي توجهي نمي شود. 
بازيگر »مردان آنجلس« و »سفر س��بز« افزود: آقايان به جاي 

آنكه كمبود طرح را بهانه كنند، ش��رايط را براي اجرايي شدن 
طرح هاي جديد فراهم كنند، با اين حال اين كار انجام نمي شود و 
در همان پروژه هايي كه روي غلتك مي افتد نیز آن قدر بدقولي و 
بدحسابي مالي مشاهده مي شود كه بسیاري از همكاران، دلخور 
مي شوند. اعتبار تلويزيون به همراهي افراد صاحب ايده است، 
پس بايد طوري برنامه ريزي كنند كه اين افراد، با ارائه طرح هاي 
تازه و بكر همچنان به همكاري با تلويزيون ادامه دهند نه اينكه 

فقط حلقه اي بسته از افراد بتوانند كار كنند. 
اين بازيگر ابراز امیدواري كرد: در اثرگذاري بالاي تلويزيون شكي 
نیست، چون هم رسانه رسمي مملكت است و هم تقريباً تمام 
مردم قبل از هر رسانه ديگر، سري به اين رسانه مي زنند و براي 
همین اگر تلويزيون بتواند مخاطبان خود را اقناع كند، س��عي 
مي كنند كمتر به سمت رسانه هاي ديگر بروند، پس بايد امیدوار 
باشیم به استفاده بیشتر مديران تازه تلويزيون از ايده هاي بكر 

و افراد درجه يك.

دبير اسبق جشنواره فيلم فجر مطرح كرد

عضويت در »فياپف« چه فضيلتي داشته است؟

بايد بپرس�يم عضويت ايران در فياپف چه فضيلتي براي ما 
داشته است كه حالا براي از دست دادنش وااسفا سر بدهيم؟!

محمدرضا عباسیان، دبیر اسبق جشنواره فیلم فجر با بیان اين مطلب 
به مهر درباره ادغام بخش ملي و جهاني جشنواره فیلم فجر پس از 
پنج دوره برگزاري مستقل »جشنواره جهاني فجر« گفت: از ابتداي 
اين جداسازي و طي همه اين پنج سال بارها گفته ايم كه اين اتفاق از 
ابتدا اشتباه بود. دوستان اگر تمايل داشتند يك جشنواره تخصصي 
بین المللي برگزار كنند، مي توانس��تند به  صورت مجزا و در هر بازه 
زماني اي كه به آن علاقه دارن��د، آن را برگزار كنند، به  خصوص كه 
مدعي بودند پول اين جشنواره را خارج از سیستم وزارت ارشاد تأمین 
مي كرده اند، مي توانس��تند آن را به عنوان اولین دوره جشنواره اي 
تحت عنوان »جشنواره بین المللي فیلم تهران« برگزار كنند، اما اين 
مضحك بود كه بگويیم سي وچندمین دوره جشنواره فجر، بخش 
ملي اش در بهمن ماه با دبیري آقاي فلان برگزار مي ش��ود و بخش 
بین الملل اش در ارديبهشت ماه با دبیري فردي ديگر! از اين منظر 

نفس اين جداسازي از ابتدا غلط بود. 
در ايران جش��نواره ها صرفاً ب��راي »برگزاري« برگزار مي ش��وند و 
هیچ تأثیري در ارتقاي فیلمسازي در كشور نداشته و ندارند. هیچ 
فیلمسازي امروز براي هیچ جشنواره اي در ايران فیلم نمي سازد. اين 
وضعیت كلي جشنواره هاي ماست. دبیر اسبق جشنواره فجر درباره 
قرار داشتن بخش بین المللي جشنواره فجر در سايه بخش ملي طي 
سال هاي پیش از جداسازي هم توضیح داد: واقعیت اين است كه در 
دوره جداسازي هم شاهد اتفاق ويژه اي نبوديم. حلقه اي بسیار بسته 
از دوس��تان و نزديكان يك طیف خاص، در فضاي قلعه مانندي به 
اسم پرديس چارسو دورهم جمع مي شدند! افرادي متولي برگزاري 
جشنواره شدند كه اساساً متخصص برگزاري جشنواره نبودند. اين 
افراد تخصص هاي ديگري مانند بازيگري، تهیه كنندگي، عكاسي، 
فیلمنامه نويسي و كارگرداني در سینما داشتند، اما چون جزو حلقه 
برگزاركنندگان بودند، مسئولیت هايي را هم در جشنواره گرفتند! 
عزيزي كه مسئولیت خیلي مهمي در برگزاري جشنواره جهاني فیلم 

فجر داشت، همزمان مشغول كارگرداني سريالش هم بود!
عباسیان در پايان درباره عضويت جش��نواره جهاني فیلم فجر در 
فیاپف هم گفت: اساساً بايد پرسید فضیلت عضويت در فیاپف براي ما 
چیست؟ فیاپف چه چیزي به ما ارائه مي كند؟ بايد بررسي شود كه از 
روز اول چگونه ايران عضو فیاپف شد؟ نمايندگاني كه از ابتدا رفتند، 
چه كساني بودند و چه كساني از همان ابتدا مخالفت كردند؟ همه 
اينها را هم كه ناديده بگیريم، بايد بپرسیم عضويت ايران در فیاپف 
چه كمكي به ما خواهد كرد؟ پس عضويت در آنچه فضیلتي براي ما 

داشته است كه حالا براي از دست دادنش وااسفا سر بدهیم؟!

    موسیقي

ارسال 2000  اثر به جايزه ادبي جال
زمان ارسال آثار به جايزه جال تا 15آبان )امروز( ادامه دارد. تاكنون۸۳2 عنوان 
در حوزه رمان و داستان بلند، 2۸۷ عنوان در بخش داستان كوتاه، ۳۶0 عنوان در 
بخش مستندنگاري و ۳2 عنوان دربخش نقد ادبي به دبيرخانه ارسال شده است. 
نخستین نشس��ت هیئت علمي چهاردهمین دوره »جايزه ادبي جلال آل احمد« 
و آيین رونمايي از پوس��تر اين جايزه چهارش��نبه )12آبان م��اه 1400( با حضور 
ياسر احمدوند معاون امور فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، علي رمضاني 
مديرعامل خانه كتاب و ادبیات ايران و مريم بصیري دبیر علمي چهاردهمین دوره 

جايزه ادبي جلال آل احمد در خانه كتاب و ادبیات ايران برگزار شد. 
در ابتداي اين نشس��ت غلامرضا طريقي با اش��اره به اينكه نخستین نشست هیئت 
علمي چهاردهمین دوره »جايزه ادبي جلال آل احمد« براي تعیین شیوه نامه اجرايي 
برگزار مي شود، اظهار كرد: زمان ارسال آثار به اين دوره از جايزه تا 15آبان ماه ادامه 
دارد. تاكنون832 عنوان در حوزه رمان و داستان بلند، 28۷ عنوان در حوزه داستان 
كوتاه، 360 عنوان در حوزه مستندنگاري و 32 عنوان در حوزه نقد ادبي به دبیرخانه 
چهاردهمین دوره »جايزه ادبي جلال آل احمد« ارس��ال شده اس��ت. در پايان اين 

نشست از پوستر چهاردهمین دوره »جايزه ادبي جلال آل احمد« رونمايي شد.

در نشست تأثير سازهاي كوبه اي بر موسيقي ايران عنوان شد

كنسرت هاي ما جاي ديسكو را گرفته اند!
نمي دانم چرا يك ساز مثل »هنگ درام« يا »كاخن« ناگهان آنقدر محبوب مي شود كه جاي  

سازي مثل »نقاره« را مي گيرد. چه جرياني بر برند شدن اين سازها قرار دارد؟

نوازنده سازهاي كوبه اي از معروف شدن بي پايه و اساس 
برخي از سازها و مهجور ماندن تعدادي ديگر انتقاد كرد. 
به گزارش »جوان« يك نوازنده سازهاي كوبه اي در نوزدهمین 
لايو »آهنگ« خانه هنرمندان ايران با موضوع »نقش سازهاي 
كوبه اي بر موسیقي ايران« گفت: اجراهاي صحنه اي معمولاً در 
اختیار عده اي محدود قرار دارد و آنها به تدريج برند مي شوند و 
ديگران مورد بي مهري قرار مي گیرند. متأسفانه كنسرت هاي 
ما جاي ديسكو را گرفته اند و هیچ چیز گويي در موسیقي سر 

جايش نیست. 
وحید اسداللهي، نوازنده سازهاي كوبه اي از معروف شدن بي پايه 
و اساس برخي از سازها و مهجور ماندن تعدادي ديگر انتقاد كرد 
و گفت: برخي سازهاي كوبه اي مثل »هنگ درام« و »كاخن« 
به دنبال لابي هاي جهاني »بیزنسي« ش��ده اند، مخاطبي كه 
موسیقي مادري خود را نشناس��د و عاشقش نشود، موسیقي 
ساير زبان ها را درك نخواهد كرد. اين نوازنده افزود: همدلي و 
همسازي، موسیقي نواحي و فولكلوريك را نزديك به موسیقي 
ايراني مي كند. ايران مكتب موس��یقي فولكلور نب��وده و اين 

موسیقي آموخته نشده بلكه نسل به نسل منتقل شده است. 
اسداللهي درباره نگاه بین المللي نسبت به سازهاي محلي از جمله 
نقاره عنوان كرد: ريتم در همه جاي دنیا بیشتر محبوبیت دارد. 
ريتم مرزي ندارد و در هر فس��تیوالي مورد توجه قرار مي گیرد. 
اين جذابیت صرفاً به تنبك و دف و نقاره مربوط نیست بلكه به 
ريتم برمي گردد. وي در ادامه درباره تأثیر پروژه همساز بر ايجاد 
همدلي میان هنرمندان موسیقي توضیح داد: از آنجا كه معمولاً 
شرايط صحنه اي نبوده اس��ت كه جوانان خود را نشان بدهند، 
گاهي هنرمندان با يكديگر همراه نیستند. اجراهاي صحنه اي 
معمولاً در اختیار عده اي محدود قرار دارد و آنها به تدريج برند 
مي ش��وند و ديگران مورد بي مهري قرار مي گیرند. متأس��فانه 
كنسرت هاي ما جاي ديس��كو را گرفته اند و هیچ چیز گويي در 
موسیقي سر جايش نیست. پروژه همساز مي تواند در اين فضا 
امیدبخش باشد و وقتي يك هنرمند مقابل يك استاد برجسته 
مي نشیند، برايش جذابیت خواهد داش��ت. وقتي تعصبات در 
موسیقي كمرنگ مي شود و هر ساز كار خود را پیش مي برد، آن 

وقت مي توان به موسیقي بیشتر اتكا كرد. 
اين هنرمند خاطر نشان كرد: متأسفانه شرايط ساز »دايره« 
نسبت به بقیه سازهاي كوبه اي نامطلوب است. اينجا لازم است 
كمي درددل كنم. نمي دانم چرا يك ساز مثل »هنگ درام« يا 

»كاخن« ناگهان آنقدر محبوب مي شود كه جاي سازي مثل 
»نقاره« را مي گیرد. چه جرياني بر برند شدن اين سازها قرار 
دارد؟ به اين دلیل كه لابي هايي بر اين مبنا قرار دارند. برخي 
از سازها گويي »بیزنس��ي« ش��ده اند. حال يك پروژه نظیر 
همساز به ويژه اگر حمايت رسانه اي شود، تأثیرگذار خواهد 
بود. جامعه اي كه موس��یقي مادري خود را نشناسد و خوب 
و بد آن را نداند، نمي تواند موس��یقي زبان هاي ديگر را درك 
كند. آنها كه به كنسرت تتلو رفتند جواناني بودند كه متأسفانه 
موس��یقي زبان مادري ش��ان را درك نكرده اند. ما مي توانیم 
عاشق موس��یقي مادري مان باش��یم. در ادامه حمید قنبري 
از نوازندگان س��ازهاي كوبه اي درباره كت��اب »تنبك نوازي 
به روايت امیر ناصر افتتاح« گفت: اولین كس��ي كه براي ساز 
تنبك نت نوشته استاد ابوالحسن صبا بوده و نت هاي او قبل از 
كتاب »آموزش تنبك« استاد حسین تهراني منتشر شده و از 
سیستم يك خطي كه امروز نیز متداول است، در آن استفاده 
شده است. در گذشته نوازنده ساز كوبه اي وظیفه حفظ ريتم 
را داشته است و ساير نوازندگان بايد ملودي پردازي مي كردند. 
آنهايي كه بحث موس��یقي را به  طور جدي دنبال مي كنند، 
مي دانند كه اين يك نقص در جريان آموزش است كه پكیج 
موسیقي به  طور كامل تدريس نمي شود. موسیقي تنها ريتم يا 
تنها ملودي نیست، بنابراين نوازنده اگر صرفاً ريتم را بیاموزد، 

كافي نخواهد بود و برعكس. 
وي افزود: ما نیاز به درك مفهوم موسیقي به  طور كامل داريم و 
تمركز صرف بر يكي از دو جنبه ريتم و ملودي كافي نیست. در 
كلاس هاي آموزش موسیقي آزاد ما، مدرسان معمولاً كتاب هاي 
آموزشي داراي فیگورهاي ريتمیك تدريس مي كنند. اگر اين 
ضعف از س��وي مدرس وجود داشته باشد، خروجي اش همان 

نوازندگاني مي شود كه درك كاملي از موسیقي ندارند. 


